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Er et “Very Good” 
nu også very good?
En udstilling kan være en overvældende oplevelse for de der ikke har prøvet det før, 
men hvordan sikrer man en god og postiv oplevelse for sig selv og for andre?

“Vores røde venner er forskånet for en 
masse bekymringer - heldigvis!”
Hverdagen i Danmark er blevet markant anderledes - men det er den også for vores firebenede venner! 

Pas på lopper og flåter
Lopper er irriterende for både hund og menneske, men hvad er lopper 
og hvordan finder du dem på din hund?

Pas på hinanden



Vinteren går stille og roligt på hæld og årets første klubudstilling og 

dermed Generalforsamling står for døren. Udstillingen forløb gan-

ske fornuftigt og planmæssigt. Da den var slut var tiden at afholde 

den årlige generalforsamling (GF) som de seneste år har været 

afholdt i forbindelse med årets første klubudstilling – i hvertfald 

de år hvor den skulle afholdes i Jylland. Der var mødt flere til GF 
end der de seneste år har været fremmødt på Generalforsamlin-

gen. Dejligt at se at medlemmerne prioriter generalforsamlingen. 

Bestyrelsen
Jeg har i min årsberetning takket den afgående bestyrelse for godt 

samarbejde. Jeg vil dog også her benytte lejligheden til at takke 

den tidligere bestyrelse for et godt samarbejde gennem året.

Til den nye bestyrelse: Velkommen til en ny og spændende 

bestyrelsesperiode. Jeg glæder mig til at samarbejde med jer i 

det kommende år. Alle referater og årsberetninger for klubbens 

udvalg ligger på hjemmesiden.

 I forlængelse af GF afholdt vi ERFA møde med repræsentanter for 

hvert udvalg. Dette er stablet på benene efter ønske fra udvalg.

Der kom mange gode ting frem under mødet, som fremadrettet vil 

være punkter i bestyrelsesregi ligesom der i de forskellige udvalg 

vil blive taget hånd om emner fra ERFA mødet. Det er planen at 

der én gang årligt skal indkaldes til et lignende møde, da der var 

STOR aktivitet og gode diskussioner under mødet, som blev holdt i 

stram tidsmæssig snor. Mødet lå i forlængelse af GF som var efter 

udstillingen.

Tollerklubben deltager i år på jagt messerne i hhv. Års og Odense. 

Vi har tidligere haft gode erfaringer med at deltage på Jagtmesser 

og har derfor valgt at vi vil være at finde der også i år. Vi har også 
booket en stand på St. Hestedag i Roskilde i starten af september, 

så hvis du har lyst til at repræsentere klubben der så giv mig et 

praj. Tak til de personer der rykker en, eller flere dage, ud for at 
stå på standene og repræsentere vores race.
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Vildtsporreglement 
Umiddelbart før GF 2020 kom der mail fra DKK om at Tollerklubbens 

anmodning om et nyt Vildtsporprøvereglement var godkendt i Dansk 

Kennel Klub. Dejligt. Det kan nok være at sporfolkene fik smil på 
læberne. Tidligere har tolleren deltaget i DM ved Dansk Retriever 

Klub, dette er ikke længere muligt, hvorfor Sporudvalget har valgt at 

lave klubbens eget reglement, som nu er godkendt ved DKK.

Spor er i gang med at arrangere et DM for tollere, som kommer til at 

ligge i efteråret. Mere derom på hjemmesiden.

Corona
I denne meget underlige Coronatid er vi alle påvirkede på den ene 

eller anden måde. Vi kan ikke træne sammen med og de steder vi 

normalt træner. Vi kan ikke samles med dem vi almindeligvis samles 

med. Vi kan ikke gå på arbejde som vi plejer, nogle er sendt hjem og 

arbejder fra en hjemmestation. Aflysning på aflysning...

Bestyrelsen valgt på et tidligt tidspunkt, at aflyse ALLE aktiviteter i 
klubben frem til 1.7.2020. Sidenhen er der mange flere store ar-
rangementer, på verdensplan der også er aflyst og udsat. Med Mette 
Frederiksens sidste udmelding mandag aften, om en snarlig gradvis 

genåbning, kunne man måske håbe at der snart er lys forude.

Jeg ser dog med stor skepsis på nogle af de ting vi i klubben har sagt 

ja til at deltage i, Huntingskills Ribe 6.6, Odense Jagt og Outdoor i au-

gust, St. Hestedag i september. Som det ser ud lige nu er der muligt 

at det hele ikke bliver til noget. Jeg tror, at vi i bestyrelsen og alle 

udvalg har brug for at finde nye og andre måder at præmiere vore 
hunde på. Årets hunde har ikke deltaget i de prøver, udstillinger mv. 

der skal til for at opnå titlen som Årets hund. Vi skal tænke en anden 

måde at kåre Årets hund 2020. Ingenting er som det var før 12.3 

2020. Jeg håber I passer på hinanden og hundene. Jeg håber også at I 

derude har en forståelse for, at vi må gøre tingene på en anden måde 

i 2020. Verdens tilstanden taget i betragtning.

Marianne Kolind
Formand, Tollerklubben
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Da situationen omkring coronavirus/COVID-19 
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Klubbens Udvalg

LP udvalget
Sanne/ Grete
lpu@tollerklubben.dk

Jagtudvalget
Marianne/ Grete
Ju@tollerklubben.dk

Udstillingsudvalget
Sanne Laursen
Uu@tollerklubben.dk

Sporudvalget
Grete Munch
Spor@tollerklubben.dk

Hvalpeanviser
Ea Holmquist Jakobsen
Hvalpe@tollerklubben.dk

Omplacering og adfærd
Kim Lybech
Kim@tollerklubben.dk

Sundhed og Adfærdsudvalget
Charlotte Lindegaard Themsen
Sund@tollerklubben.dk

Bestyrelsen

Formand
Marianne Kolind
Tyttebærvej 13
9560 Hadsund
20630829
marianne@tollerklubben.dk

Næstformand
Lars Møller
Fløjstrupvej 34
7100 Vejle
75674444/30353479
lars@tollerklubben.dk

Sekretær
Sanne Laursen
-
-
-
bestyrelsen@

Kasserer
Johnny Selvig
Hjortevænget 43
3450 Allerød
40304556
johnny@tollerklubben.dk

Medlem
Grete Munch
-
-
-
bestyrelsen@

Klubbens Redaktører

Web-redaktør
David Kolind
e-mail: web@tollerklubben.dk

Tollerbladets redaktør
Gigi Danica
e-mail: gigidanica@gmail.com

Annoncer

Priser for annoncer i Tollerbladet er gældende fra 
d. 01. 01. 2020
(Alle priser er opgivet i danske kr. og med forbehold for trykfejl. )
Priser angives for samlet betaling for annoncering i 
Tollerbladets 4 årlige udgivelser.

Betaling og annoncering i enkeltnumre af 
Tollerbladet er angivet i parentes.

Annoncer på Bagsiden
- kun helside
Annoncer på For- og Bagsidens indersider
- kun helsider
Øvrige annoncer inde i bladet
Helsider
Halvsider
Kvartsider

8000,00/(2500,00)

5000,00/(1500,00)

3000,00/(1000,00)
1500,00/(ikke mulig)

750,00/(ikke mulig)

Vi vil hellere have et spørgsmål for meget end for lidt. Skriv til os 
direkte eller på bestyrelsen@tollerklubben.dk.

Har du spørgsmål til nogen i 
bestyrelsen eller udvalget?

Suppleant
Charlotte Lindegaard Themsen
-
-
-
bestyrelsen@



 
“Alle hundeejere vil til enhver tid sige, at deres hund udviser glæde, 

når de kommer hjem fra arbejdet. At hunden nyder ejers selskab og at den 
bliver ked af det, når de går... Hunden bliver ked af, at dens ejer eller bedste 

legekammerat ikke er der mere, men højst sandsynlig kan den ikke forstå, 
hvorfor den føler sådan.” 

 
Kilde til citat og artikel: Dyrlæge Berit Aakjær Sørensen, Aalborg Dyrehospital

https://www.aalborgdyrehospital.dk/viden-om/hund/sorg-hos-hunde

Corona tid = kæledyrs tid
I øjeblikket er verden stadig i en usædvanelig tilstand, men som har 

bragt os mennesker sammen som samfund - blot hver for sig. 

Det betyder at mange stadig følger sundhedsstyrelsens retningslinjer 

og arbejder hjemmefra og derfor har skulle omdanne sin hverdag, til 

noget der fungerer imellem arbejde og privatliv - og det kommer vores 

firbenede venner til gode!
Længe har man kunne følge med på toller.dk på Facebook og de mange 

opslag fra private hjem og ude i naturen, hvordan vi hygger os om vores 

hunde og gør det ofte. Jeg faldt over et opslag en dag der varmede mit 

hjerte. Lene Thoudal Freltoft havde lavet et opslag, hvorpå hun skrev 

følgende: “Hvor ER vores røde venner forskånet for en masse bekym-

ringer - heldigvis. Der er sikkert mange, som kommer til at nyde godt 

af den situation, vi er havnet i...” og jeg er helt enig! Det er næsten helt 
terapeutisk at vide, at man er sammen med et væsen der hverken stiller 

spørgsmål til COVID-19 situationen, spritter sine poter eller holder 2 

meters afstand til dig - den er her og den er her kun for dig.  

De fleste af vores hunde, har været vandt til at vi står op og gør os klar, 
for at gå på arbejde hele dagen og først sent kommer hjem for at hygge, 

træne og være sammen. MEN, det er i øjeblikket ikke et problem, for nu 

er vi endelig hjemme igen. 

En ny rutine
Selvom at der ikke er endelig bevis på, at vores hunde bliver påvirket 

direkte af, at vi går på arbejde og er væk i længere tid, så kan de fleste 
hundeejere nemt se forskel på deres hundes adfærd, når de er hjemme 

igen. Logrende haler, måske en hund der hopper og skriger lidt, fordi 

de meget tydeligt udviser, at de er glade for at man endelig er hjemme 

igen. 

Det er til diskussion, om det er følelser vi pålægger vores hunde, fordi 

vi selv har de følelser, eller om det er en instinktiv adfærdsændring, 

fordi hundens rutiner bliver ændret på. Hjerneforskning har påvist at 

der er fundet store ligheder mellem menneskets hjerne og dyrenes 

hjerner (her taler vi om den kemiske frigivelse af stoffer under de 
samme betingelser, hvorpå at man 

finder lignende reaktioner mellem 
menneske og dyr). Nogle adfærds-

forskere mener, at hunden har 

de basale følelser som os, frygt, 

sorg og kærlighed. Hvis du fjerner 

kærlighedsfølelsen, så får du sorg- 

og tabsfølelse og derfor kan din 

hund virke forvirret når du går og 

ekstremt glad når du kommer igen. Det er dog et faktum, at hunde kan 

have samme adfærdsmønstre som mennesker under f.eks. sorg dvs. 

ændret spisevaner, ligge for sig selv og være stille og indadvendte. 

Graden af reaktionen er særligt betinget af den sociale interaktion 

mellem ejer og hund. Med dette sagt, så forstår vores hunde, sansyn-

ligvis, ikke hvorfor de har de følelser de har, de reagerer bare. Derfor, 

skal man nok forberede sig på, at når vi når dagligdagen igen, så vil 

hundende reagerer på det, for så har vi igen ændret en rutine til en ny. 

Det skal hunden lige vende sig til. 
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Billede af: 
Lene Thoudal Freltoft 

Vi bliver bragt 
tættere sammen
En ny undersøgelse fra Agria 
Dyreforsikring peger på, at 

vores kæledyr bringer familien 

tættere sammen. Det tyder 

nemlig på, at den tillid der 

opstår mellem menneske og 

dyr, forbedrer vores sociale 

evner sammenlignet med andre 

der ikke har kæledyr. 

Hvis du ligger mærke til det, 

så har du som kæledyrsejer, 

nemmere ved at starte en til-

fældig samtale med fremmede 

mennesker, når du er sammen 

med dit dyr. 

Selv i familien har det en sund 

effekt på den samhørighed der 
findes blandt dine familiemed-

lemmer. Kæledyrene eller for 

vores tilfælde hunden, udgør 

90% af de adspurgte danskere, 

der mener at hunden forener 

familiens medlemmer (dernæst 

hesteejere med 84% og sidst 

kattejere 82%). Hunden skaber 

en følelse af tryghed og gensidig 

glæde når menneske og hund 

ser hinanden igen. Desuden 

er der noget der tyder på, at 

det er hunden der er det faste 

holdepunkt for familiens med-

lemmer, børn og voksne, som 

man glæder sig til at se og være 

sammen med, og så er man 

det ofte sammen med andre i 

familien på samme tid. 

“Hvor ER vores røde venner forskånet for en masse bekymringer 
- heldigvis. 

Der er sikkert mange, som kommer til 
at nyde godt af den situation, vi er havnet i. ..”

Lene Thoudal Freltoft 
& Ollie

Facebook - Toller.dk

Billede af: 
Lene Thoudal Freltoft 

Billede af: 
annie-spratt-gXQCELcnI2U-unsplash.jpg
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Kan hunden smitte 
med COVID-19?

Artikel skrevet af: Gigi Danica
Billede af: kelly-sikkema-WIYtZU3PxsI-unsplash

Umiddelbart er svaret nej og et omfattende studie i England har konkluderet, 

at der endnu ikke er fundet tilfælde af sygdommen hos hunde og katte. 

Jeg er dog stadig i tvivl pga. forskellige oplysninger, for selvom medierne 

er gode til at skabe frygt og tvivl omkring emnet, eksempelvis den seneste 

store nyhed, at en kinesisk hund døde af det der tilsyneladende kunne være 

COVID-19 - hvad skal man så tro på og hvordan skal man forholde sig?

Inden jeg selv kommer for godt igang med mit selvudnævnte journalis-

tik- og research arbejde, skal artiklen gerne give anledning til sund di-

skussion og henvise til egen sund fornuft om sikkerhed og begrænsning 

af smitte i al almindelighed. Konklusionerne vil jeg lade den enkelte om. 

COVID-19
Coronavirus er en familie af virus, der kan være årsag til milde forkøels-

er og i nogle tilfælde alvorlige infektioner i luftvejene. Det er derfor at 

man støder på navnene SARS-CoV (2003) og MERS-CoV (2012), fordi 

coronavirus ikke er ualmindelligt i vinterhalvåret i Danmark, da det er 

den hyppigste årsag til forkøelse. Det der gør denne virus anderledes, 

er fordi vi for det første ikke har “mødt” virussen før, det gør at bl.a. 

vores viden om den, er utrolig begænset og for det andet, at vores 

imunsystem ikke er “forberedt” på angrebet. Da der kan gå op til 14 

dage fra at man viser symptomer på smitten, kan man nå at smitte 

mange mennesker, inden man er klar over at man selv har modtaget 

den.

En virus opfører sig ligeledes anderledes end f.eks. en bakterie. 

Bakterier er en encellet mikroorganisme, der selvstændigt formerer sig 

ved deling og derved angriber raske celler og tager næring af dem for 

at fortsætte sin formering. En virus kan ikke selv gøre det arbejde som 

bakterier gør. De invaderer en værtscelle der i forvejen har den næring 

der skal til for at virussen kan lave flere viruspartikler. 

Kan hunde blive smittet? 

Da COVID-19 startede med at sprede sig i Danmark, faldt jeg over en 

amerikansk artikel om en kinesisk hund fra Hong Kong, der tilsynelad-

ende havde været i karantæne efter at ejeren var testet positiv 

for virussen. 



Efter endt karantænetid kunne hund og ejer igen genforenes. To 

dage efter døde den lille hund. Hunden blev testet fem gange under 

karantænetiden, med et svar der viste et svagt positiv. Hunden blev ikke 

obdukseret efter ejerens ønske og derfor kan det ikke bekræftes om det 

er pga. COVID-19 at den døde. Spekulationerne er mange og eksperter 

tror absolut at det spiller en rolle, at hunden var 17 år gammel og havde 

været adskilt fra sin ejer. Det er sansynligt, at hunden har været stresset 

og forvirret og at adskilledsen har været for meget, hvorefter hjertet har 

givet op. Alligevel, kan jeg ikke lade være med at undre mig, hvorfor 

var den testet (svagt) positiv, når WHO (World Health organization) og 

DDD (Den Danske Dyrelægeforening) siger, at der er intet der antyder, 

at hunde og katte kan blive smittet eller at de kan være smittebærer af 

COVID-19.  

Det synes jeg ikke hænger sammen og fordi jeg utrolig gerne vil tage det 

hensyn jeg kan, til min hund, til andre og mig selv, researcede jeg lidt 

om coronavirussen og det blev jeg lidt klogere på. 

Vores hunde KAN faktisk godt have en 

coronavirus, men kun de typer coro-

navirus, som smitter deres egne arter 

og har derfor intet med COVID-19 at 

gøre (ifølge IDEXX Laboratories Inc. 

der tester tusindvis af hunde og katte 

i undersøgelsen om der forefindes 
COVID-19 hos disse dyr). 

Skal vi stadig passe på?
Ja det skal vi. Det er svært at udføre i praksis, at holde fingrende væk 
fra vores hunde og det skal vi selvfølgelig heller ikke. Men, det vi som 

hundeejere skal være opmærksom på, er at holde alt “unødvendig” 

berørelse fra fremmede til din hund lidt endnu. COVID-19 spredes ved 

dråber ved nys eller hoste, og derfor kan smitte godt være i pelsen på 

din hund, såfremt at en smittet person har rørt ved den. Selvom at vi 

lige har læst, at der altså ikke er noget der tyder på at vores hunde kan 

blive smittet eller være smittebærer, så anbefales det stadig fra DDD, at 

man bør opretholde en streng håndhygiejne med dyret og/eller lade sin 

hund undgå møde med fremmede i øjeblikket. 

Er du i tvivl om hvordan du skal forholde dig i tilfælde af smitte, spørg-

smål om hygiejne eller tredje, så henviser jeg til DDD’s hjemmeside 

(https://www.ddd.dk/dyreejere/coronavirus-og-kaeledyr/) eller din 

egen dyrelæge for råd og vejledning. 

6 hyppige spørgsmål
Agria modtager mange henvendelser fra kæledyrsejere, som er bekym-

ret eller i tvivl om, hvordan man skal forholde sig. Disse spørgsmål har 

jeg samlet her for at give et overblik, og forhåbentlig hjælpe de af jer 

der sidder med samme spørgsmål og kan få afklaring. 

1. Kan mit kæledyr smitte mig med COVID-19?

Nej

2. Kan jeg smitte mit kæledyr med COVID-19?

Nej 

3. Hvad gør jeg, hvis jeg har et akut sygt kæledyr? 

Kan jeg tage til dyrlægen?

Ja. Dyrlægen har åbent, men de fleste modtager i øjeblikket kun akutte 
tilfælde. Sundhedsundersøgelser, kloklip og andre forebyggende 

undersøgelse er typisk udsat. Ring dog altid til dyrlægen først, så du 

ved, om der er behov for et akut besøg. Du vil også opleve øgede 

hygiejnetiltag – herunder færre patienter ad gangen og en ejer pr. 

patient ad gangen. Dette skyldes ikke frygt for smitte mellem dyr og 

mennesker, men sker for at efterleve og støtte regeringens retningslinjer 

og anbefalinger for at minimere smitte mellem mennesker.

4. Kan jeg lufte min hund, som jeg plejer?

Ja, det kan du godt. Men du bør selv være opmærksom på at følge de 

generelle anbefalinger med hensyn til social kontakt – ikke mindst hvis 

du selv er smittet med covid-19. Måske kan du få en anden i husstan-

den til at lufte din hund med samme hensyntagen.

5. Kan jeg lukke min kat ud, som jeg plejer?

Ja.

6. Jeg har hørt, at katte også kan få coronavirus 

– hvorfor er det så ikke farligt?

Katte – og hunde for den sags skyld – kan være bærere af en anden 

type coronavirus, der er artsspecifik. Det betyder, at den kun kan smitte 
netop hunde og katte. Disse coronavira har intet med covid-19 at gøre.

Kilde for de 6 spørgsmål og svar: https://www.agria.dk/dyr/dyreart-

ikler/covid-19-og-kaledyr---faq-omkring-covid-19-og-smitte-til-kaledyr/
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Bestyrelsen
Jeg har i min årsberetning takket den afgående bestyrelse for godt samarbej-

de. Jeg vil dog også her benytte lejligheden til at takke den tidligere bestyrelse 

for et godt samarbejde gennem året.

Til den nye bestyrelse: Velkommen til en ny og spændende bestyrelsesperiode. 

Jeg glæder mig til at samarbejde med jer i det kommende år. Alle referater og 

årsberetninger for klubbens udvalg ligger på hjemmesiden.

 I forlængelse af GF afholdt vi ERFA møde med repræsentanter for hvert 

udvalg. Dette er stablet på benene efter ønske fra udvalg.

Der kom mange gode ting frem under mødet, som fremadrettet vil være 

punkter i bestyrelsesregi ligesom der i de forskellige udvalg vil blive 

taget hånd om emner fra ERFA mødet. Det er planen at der én gang 

årligt skal indkaldes til et lignende møde, da der var STOR aktivitet og 

gode diskussioner under mødet, som blev holdt i stram tidsmæssig 

snor. Mødet lå i forlængelse af GF som var efter udstillingen. 

Lopper
Hvis du, lige som mig, er vokset op med hunde og katte, så er lopper ikke no-

gen nyhed, men nærmere den tilbagevendende gæst man aldrig har inviteret! 

De er irriterende og kan blive i hjemmet i lang tid, fordi de ikke kun befinder 
sig på dit kæledyr, men også I hjemmet og møblerne. 

Lopper er ca. 1-3mm lange, lettere orange/brune og med lange 

bagben, så de kan hoppe fra dyr til dyr. Loppen kan faktisk hoppe over 

18 cm horisontalt og springe 33 cm. Men inden vi giver vores hunde 

skylden, for at tage loppen med ind I huset, så er den mest almindelige 

loppe, katteloppen. Det er kun ca. 5% af lopperne der sidder på kæle-

dyrene, hvoraf resten, og hold nu fast, befinder sig i dit hjem. De lever 
som æg, larver og pupper i dyrenes omgivelser og har nemt ved at finde 
sig tilrette i sprækker i gulvet, i tæpper og dine møbler. På kun 3 uger, 

er en håndfuld lopper blevet til 6.000 nye i forskellige udviklingsstadier.  

Hvorfor er det så at det klør, når der kommer lopper? Når loppen har 

fundet sig en god vært, så bider de sig fast for at suge blod. For at 

blodet ikke størkner, og derved forhindrer loppen i at suge, nedbryder 

loppens spyt der omkringliggende væv, så blodet ikke størkner for 

hurtigt og det er dette der gør at det klør. 

Grunden til at det er så svært at komme af med lopper igen, er deres 

livscyklus. De har 4 stadier: æg, larver, puppe og voksen loppe. Det 

stadie der er den sværeste at komme til livs, er når de befinder sig i 
puppen. Den voksne loppe kommer først ud af puppen, når de rigtige 

omgivelser er der. Det vil sige, den rette temperatur og luftfugtighed og 

derfor, kan du prøve med varmt og koldt, vådt og tørt og det kan pup-

pen overleve, for den kan vente i flere måneder til de rigtige omgivelser 
kommer - DERFOR skal man ikke vente med at slå til, når dyrene har 

lopper. 

Hvordan ved jeg at der er lopper?
Det er ikke alle der ser tegn på lopper lige hurtigt. Selv opdager jeg dem 

meget tidligt, fordi jeg bliver udsat for bid og er ikke i tvivl om, hvornår 

vi taler om et almindeligt myggestik eller loppebid. Loppebid ses typisk 

i grupper af bid ved samme område. Heldigvis kan lopper ikke leve af 

blodet i mennesker og derfor hurtigt hopper af igen, hvor de modsat 

har det fantastisk imellem hårene i pelsen på dyrene.

10

Lopper og flåter



11

Din hund klør sig mere end normalt og i nogle tilfælde, kan de virke 

lettere urolige, fordi huden bliver irriteret når de får lopper. Hvis du er i 

tvivl, så tag en tættekam og red pelsen igennem ved ryggen, nakken og 

bag ørene. Tag pelsen af kammen og ned på et stykke køkkenrulle. Falder 

der små “kaffegrumslignende” korn ned på papiret, så har du findet 
loppeafføring. Skulle du stadig være i tvivl, så tag da lidt vand på, bliver 
farven rødlig, så har du fået lopper i huset - beklager! 

Nogle hunde kan få loppeallergi, som er 

den reaktion de får når loppen afgiver sit 

spyt.  Symptomerne er let til voldsom kløe, 

hårtab, stress og nedstemthed. En anden 

reaktion kan være bændelorm, som kom-

mer via larvens indtagelse af bændelorm 

dele i hundens omgivelser. Når hunden 

slikker sin pels kan den få bændelorm 

igen. 

Er du i tvivl om hunden har lopper, 

hvordan du skal behandle det og om din 

hun har fået symptomer - altid få råd og 

vejledning fra din egen dyrelæge. 

Hvad så med flåter?
Flåten er desværre heller ikke den bedste gæst at få indendørs og ej 

heller på kroppen. Flåten er verdens næststørste spreder af smitsomme 

sygdomme og antallet af flåtbårne sygdomme er stigende. Dette kan have 
noget at gøre med de varmere temperaturer og transport af levende dyr. 

Højsæsonen for flåter er fra marts-oktober, men er betinget af god luft-
fugtighed. Flåter har 4 stadier i sin livscyklus: æg, larve, nymfe og voksen 

flåt. En voksen flåt kan lægge op til 4000 æg på jorden og både larve og 
nymfe, har brug for et godt “måltid” (blod) for at blive til en voksen flåt. 
Blod er det afgørende, for at en voksen flåt kan lægge æg. Ingen blod, 
ingen æg. Derfor skal en flåt fjernes hurtigst muligt , men det er vigtigt  
at det bliver gjort korrekt for at skåne din hund for sygdomme. Vil du 

være sikker, lad da dyrelægen gøre det for dig. 

Det er ikke livsnødvendigt at have handsker på, hvis du vil fjerne den 

selv, men hvis flåten har sygdomme på sig, kan en lille rift i fingeren 
være nok til at du bliver smittet. Del pelsen omkring flåten, så du kan 
komme til med en flåttang. Nogen brug deres negle og det kan man 
også, men det er vigtigt at få alt med fra flåten, så den ikke når at sprede 
sygdomme. Du må ikke klemme på “kroppen”, for så kan du risikere at 

skubbe sygdommen ind i hunden istedet. Anskaf dig derfor en flåttang, 
så du kan nå hele vejen rundt om flåten og drej rundt og træk udad. 
Bliver din hund hævet og rødlig i dagene efter, kan det være et tegn på 

at den har fået en sygdom. 
Su
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Den flåt vi ser mest til i Danmark er den traditio-

nelle, skovflåten. De er typisk i skove og høj veg-

etation med høj luftfugtighed. Skovflåten er den 
du kan se på billedet. Skovflåten kan bære på 
bakterien Borrelia.  Der er dog kommet en ny og 

det er engflåten. Den har mønster på ryggen, er 
større end skovflåten og kan bære på parasitten 
Babesia canis, hundemalaria.

Artikel skrevet af: Gigi Danica
Kilder : 

chang-qing-8oPubUm97Cc-unsplash
cdc-p6slMrGDQSo-unsplash

flaaet-taege
https://www.altomfrontline.dk/parasitter/flater

https://www.altomfrontline.dk/parasitter/lopper
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Årets Jagthund 2019 
- Redforesthunter Halifax

Redforesthunter Halifax er nu en veteran på 8 år. Men det kan man hverken 

se af udseende eller sind. Hun er fortsat meget legesyg, og går ikke glip af en 

mulighed for at arbejde. 

Hali er en speciel hund, der ved hvem hun er, og hvem hun vil lukke ind 

i sin verden. Det er en verden, som er et privilegie at blive inviteret ind i, 

og man skal gøre sig fortjent til at komme ind i den. Mange har forsøgt 

sig, men kun nogle få er blevet inviteret ind i den.

Igennem vores efterhånden mange år sammen, har vi været så privilig-

eret på vores rejse at have et utal af oplevelserne sammen. Både gode 

og dårlige, man vi har altid haft en forståelse for hinandens sfære, og 

haft dyb respekt for det ubrydelige bånd Imellem os.

Hun er min jagtmakker, der utrætteligt knokler afsted i sit eget tempo. 

Et tempo der til tider måske nok ikke er så velset blandt retriverdom-

mere, der er vant til at se labradorerne rende rundt som en forvirret 

hvirvelvind på jagt efter en markering. I stedet er Hali en meget klog 

hund, der stoler på sin næse, og derfor godt ved, at det ikke rent arbe-

jdsmæssigt er en fordel, at der ikke går ben i det hele. 

Nej.... lager det fotografi man har taget af markerings- og nedfaldsste-

det, og så kom afsted i et tempo der tillader næsen at arbejde effektivt 
lige godt om det er på land eller i vand. En metode der fik en svensk 
tollerdommer til at kalde hende tollerens anakonda, da hun slangede 

sig afsted i vandet efter en tripplemarkering i hendes eget tempo men 

yderst effektivt.
Det samme gør sig gældende i et søg. Hun arbejder i et tempo, der 

tillader hendes næse at arbejde yderst effektivt, og hun stoler meget 
på den, og langsomt arbejder hun sig igennem et søg og plukker det 

skudte fra en ende til den anden.

Vores udfordring har altid været dirigeringerne. Tre fløjt uden succes, og 
hun siger.... Helt ærligt du med fløjten, du har vist ikke helt styr på det, 
så nu gør jeg det selv. Dog ikke altid med succes.

Men da vi efterhånden har lavet tusindvis af disse dirigeringer, har vi nu 

fundet melodien sammen, og vi lykkes efterhånden ret godt.

Det er en fornøjelse at arbejde med hende, og så længe min lille hund 

vil og kan arbejde, så vil I fortsat se os til jagtprøver i ind- og udland, 

hvor hun knokler afsted, og selv en kæmpe gås klarer den lille dame.

Hun har foruden et væld af oplevelser på vores rejse sammen, givet mig 

et hav af viden om jagt, 5 vidunderlige hvalpe, og er lige blevet mormor 

til 7 små banditter, der alle enten løfter arven videre eller kommer 

til det.
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Årets jagthund
- Tollerens Anakonda

Artikel skrevet af: Maria Charlotte Petersen
Billeder taget til Tollerspecialen i Sälen, Sverige 2019.

Fotograf: Tuula Lindroos
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Tolleren Hali (Redforesthunter Halifax) som i 2019 blev kåret tiil årets jagthund, er 

ikke kommet sovende til titlen, med hvad kræver det af hunden og samarbejdet?

Jagthunde er brugshunde der i århundreder er blevet brugt til at assistere 

jægeren i hans søgen på vildt. Det er et unikt og meget svært samarbejde 

mellem hund og menneske, der gir en god jagt og en godt trænet jagthund. 

Man falder hurtigt over flere kategorier inden for jagthunde såsom, 
gravsøgende, drivende, stillede, stående, stødende og apporterende og 

mange flere. Hvis vi indsnævrer kategorierne for en lidt lettere forståelse for 
jagthundende, så tager vi de drivende og apporterende hunde. 

De drivende hunde opsnuser selv færten af vildet og fører an i jagten, hvor 

de apporterende jagthunde kan anvendes til at drive jagt ud fra en menne-

skekæde, der driver vildtet mod de ventende jægere, for derefter at hente 

vildtet med jævne mellemrum eller også at de “rejser vildtet” dvs. får det til 

at løbe eller flyve. 

Hovedparten af de drivende hunde har en meget stor jagtiver og er meget 

selvstændige. De apporterende jagthunde skal kunne arbejde i forskelligt 

terræn, både på land og i vand, hvor de henter både dræbt og anskudt vildt, 

være rolige og spontane og ikke mindst pålidelige apportører.

På baggrund af jagthundendes opgave(r) og høje prioritering af godt 

samarbejde, har man længe fokuseret på at avle på racer med stærke 

gener, forskellige temperamenter og aktivitetsbehov.  Har man et ønske om 

at træne til jagt, så er det bedst at starte fra hunden er hvalp. Man ser ofte 

at kombinationen af træning indeholder: hvalpemotivation, uddannelse 

i grundlæggende færdigheder, apporteringstræning, jagtfaglig træning, 

marktræning m.m. For hundefører kan man desuden udvide sin egen 

træning med eksempelvis forståelse i hundeadfærd, hundens anatomi og 

sundhed. Har man anskaffet sig en race som er avlet til jagt, er det en fordel 
at respektere hundenes store behov for dagligt at bruge deres næse, finde 
og bære ting for god aktivering og stimulering. 

Der er mange muligheder for at træne sin hund til jagt, både i specialklubre-

gi, men også i én af de mange jagthundesportsforeninger, der findes. Dansk 
Kennel Klub arbejder med den drivende og den apporterende hund. 

Jagthunde
- Et unikt 
samarbejde

Billede af: sebastian-pociecha-bgJiSoC7kMM-unsplash
Artikel skrevet af: Gigi Danica
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Velbesøgt Jagt 
“En toller - duer den overhovedet 
som praktisk jagthund?”

Det spørgsmål svarede vi på igen og igen i weekenden 22. og 23. februar.

De seneste år har Tollerklubben deltaget med en stand på Jagt &amp;

Outdoormesser i Jylland og på Fyn, ligesom klubben har været til stede på

Sjælland i forbindelse med Store Hestedag. Det skal vi igen i år, og

startskuddet gik på jagtmessen i nordjyske Aars.

Om lørdagen var det modbydeligt vejr med regn og kraftig blæst - rigtig godt

vejr at gå på indendørs messe, hvilket også afspejlede sig i antallet af

besøgende.

Ganske få minutter efter at dørene var åbnet, var Kim Lübech, Maria Charlotte

Petersen og jeg selv i fuld gang med at svare på spørgsmål om vores røde

hunde. Og sådan fortsatte det næsten uafbrudt resten af dagen.

Interessen og spørgelysten var overraskende stor, og de fleste hæftede sig ved
tollerens bekvemme størrelse som kombineret jagtkammerat og familiehund.

Kim og jeg havde Komma og Chico med, mens Maria kunne vise tre hunde. Og

så havde hun også medbragt et kæmpe scoop for standen - to 10 uger gamle

hvalpe. Jeg skal da lige love for, at de var et kæmpe hit og trækplaster.

Om søndagen måtte vi undvære Maria og hvalpene. Men i stedet indtog Mona

Christensen og Tove Johansen og hendes tre hunde Aslan, Sabia og Maggie

pladsen. Monas hund var højløbsk, så den måtte blive hjemme.

Igen havde vi nok at lave på standen, selv om antallet af besøgende generelt

på messen ikke helt nåede lørdagens højder.

Jeg deltog også på messen i Aars sidste år. Og ud fra mine oplevelser er det

mit indtryk, at interessen for tolleren som jagthund er stigende, efterhånden

som racen bliver mere og mere synlig - dels på messerne og dels på praktisk

jagt rundt omkring.

Så bliver det spændende at se, om det bliver ved interessen, eller om vi

fremover vil møde flere tollere på jagterne rundt omkring.

Billeder taget af: Ea Holmquist Jakobsen
Artikel skrevet af: Ea Holmquist Jakobsen
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Odense Sport & Event har besluttet at udskyde Jagt & Outdoor fra weekenden 
den 13.-15. marts 2020 til weekenden den 21.-23. august 2020. 

Det sker på baggrund af situationen omkring coronavirus COVID-19 

Jagt & Outdoor I Odense, Facebook

Jagt & Outdoor messe i Odense udskudt

& Outdoor messe
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DM 
i Vildtspor
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Praktisk information om det 
kommende DM i vildtspor

Tollerklubben skal afholde Dm i vildtspor for tollerne for første gang i 

år. Dette sker i Klosterhede Plantage 27. september. Sporudvalget har 

valgt, at man hvert år skal kvalificere sig, så det bliver de bedste, der 
kommer med på det aktuelle tidspunkt. Adgangskravet er en første 

præmie på Tollerklubbens vildtspor taget i perioden 1. august til 1. 

august. Så i år vil det sige de tollere, som har fået en første præmie i 

perioden 1. august 2019 – 31. juli 2020 er kvalificerede. Der er ikke 
krav om udstilling, men hunden skal være dansk ejet.

Selve sporet på DM vil være mellem 1000-1500 meter langt, der 

er flere elementer på sporet, som ligger beskrevet på klubbens 
hjemmeside plus der er faste elementer, som altid vil være til stede. 

Pointgivningen er også beskrevet.

De enkelte elementer udvælges af de medlemmer i sporudvalget, som 

ikke deltager i DM og i samarbejde med prøvelederen.

Planen er, at DM skal ligge skiftevis øst og vest for Kattegat, hvis muligt. 

På klubbens hjemmeside ligger reglement og bilag, så man kan læse 

om dette spændende DM.

Billede af: taylor-cowling-I0bff-VEYgo-unsplash
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Er et “Very Good” 
nu også very good?
En udstilling kan være en overvældende oplevelse for de der ikke har prøvet 

det før, men hvordan sikrer man en god og postiv oplevelse for sig selv og 

for andre?

Hvad er en udstilling?
Oprindeligt var udstillinger (og stadig er) lavet til at fremvise sit avl. I 

dag er det ikke kun til det, men også en generel skønhedskonkurrence, 

dvs. hvilken hund er flottest, fittest og opfylder racens kvalitet indenfor 
FCI-standarder (disse regler kan man læse mere om på dkk.dk). Den 

der afgør dette er en certificeret udstillingsdommer. Det er op til ham/
hende at bedømme ud fra den aktuelle udstilling på dagen som man 

deltager i. 

Til en udstilling uden for klubregi bliver racerne fordelt til race- og indi-

viduel bedømmelse. Hundene er desuden indelt i køn og klasser som 

følger: Juniorklasse (9-18 måneder), mellemklasse (15-24 måneder), 

åben klasse (over 15 måneder), brugshundeklasse (bestået brug-

sprøve), championklasse (danske eller internationale champions) og 

veteranklasse (over 8 år). Som udgangspunkt er det de bedste hunde 

der modtager et rødt bånd dvs. et Excellent. De hunde går videre og 

konkurrerer om placeringerne i klassen og til videre udnævnelse. Er ens 

hund af tilstrækkelig høj kvalitet, kan man modtage et lyserødt bånd og 

et champion kvalitetkort (CK) samt gå videre til bedst i køn (BIK). Bedste 

hund herfra går videre til bedst i race (BIR), dernæst videre til bedst i 

gruppen (BIG) og derefter best i show (BIS). 

Til alle bedømmelser følger en såkaldt KRITIK, som beskriver hvad det er 

dommeren ser på, ved netop din hund og race og på den måde kan du 

følge med i, hvorfor dommeren har bedømt som han/hun har bedømt.

Hvad ser dommeren efter?
Inden man deltager i en udstilling, er det en god idé at læse, hvad det 

er der er standarden for netop tollerens race. Race standarden for en 

Nova Scotia Duck Tolling Retriever kan findes inde på hundeweb. Det 
er disse kriterier der indikerer, hvorfor din hund placerer sig som den 

gør, på lige netop den dag du udstiller din hund. På udstillingsdagen 

får hver enkelt hund en kvalitetsbedømmelse (det er dem du ser 

øverst). Denne tildeles som et bånd i en farve (følgende beskrivelser er 

beskrevet fra DKK):
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Billede og artikel af: 
Gigi Danica 

EXCELLENT (fortrinlig) tildeles den hund, som kommer meget tæt på 

den ideelle standard for racen, som fremvises i fortrinlig kondition, 

har et harmonisk, velafbalanceret temperament og er af høj klasse. 

Hundens fremragende racemæssige egenskaber tillader, at ubetydelige 

fejl kan ignoreres. Hunden skal have tydeligt kønspræg.

VERY GOOD (meget god) tildeles en hund, som besidder sin races typ-

iske træk, som har velafbalancerede proportioner og er i god kondition. 

Mindre fejl kan tolereres, men ingen væsentlige anatomiske fejl. Denne 

præmiering kan kun gives til hunde af høj kvalitet.

GOOD (god) tildeles en hund, som er racetypisk, og hvis eksteriørfejl 

ikke er mere fremtrædende, end at den kan siges at være en god 

repræsentant for sin race.

SUFFICIENT (tilstrækkelig) tildeles en hund, som svarer til racens stan-

dard, men som ikke besidder de generelt ønskede karaktertræk, eller 

hvis fysiske tilstand er mangelfuld.

Der kan endvidere gives CANNOT BE JUDGED eller DISQUALIFIED.

CANNOT BE JUDGED (kan ikke bedømmes) betegner, at dommeren ikke 

kan afgøre, hvilken præmiegrad hunden fortjener. DISQUALIFIED er en 

diskvalificerende betegnelse og gives til hunde, som har anatomiske, 
typologiske eller psykiske fejl.

Hvordan skal man tolke 
sin bedømmelse?
Den bedømmelse og kritik du får på udstillingsdagen er ikke en definitiv 
beskrivelse af din hund for evig tid, men det er den vurdering og kritik  

den har modtaget netop denne dag og af den pågældende dommer.

Husk at hver dommer har en holdning til hvad han/hun synes er pænt 

og lækkert ved netop denne race. Det er derfor du kan gå fra et good 

den ene udstillingsdag og excellent dagen efter. I tollerklubben har 

vores udstillingsarrangør Lars et citat han starter ud med: “Husk at du 

kom med den bedste hund og tager hjem med den bedste.”.  

Et citat jeg har erfaret, at ikke kun jeg selv, men også andre uerfarne 

handlere i udstillingsringen, skal huske på, for ellers kan en udstilling 

gå hen og blive en bedrøvende oplevelse, hvis udfaldet ikke blev som 

håbet - og sådan skal det ikke være. 

Excellent Very Good Good Sufficient Cannot be judged Disqualified



Artikel skrevet af: Maria Charlotte Petersen
Billeder taget til Tollerspecialen i Sälen, Sverige 2019.

Fotograf: Tuula Lindroos

Men er et “very good” nu også 
very good?
Selv er jeg ikke en super erfaren handler i udstillingsringen mere - faktisk 

er jeg elendig til det efterhånden. Det hjælper ikke at min nervøsitet 

tager over al koncentration, at ringtræningen er skiftet ud med agility og 

at jeg længe ikke har sat mig ind i reglerne, og på den måde selv gør det 

til en mere forvirrende oplevelse end hvad er nødvendig. Jeg er ikke et 

sekund i tvivl om, at de der får flotte bedømmelser til udstillinger også har 
forberedt sig, øvet sig, følger deres ringtræning og koncentrerer sig, når de 

er inde i ringen og derfor får de som fortjent, så absolut! Udstilling er ikke 
nemt - så er det sagt!

Jeg kan dog se, at jeg ikke er den eneste, der står lidt småforvirret tilbage, 

med et farvet stykke stof i hånden, en kritik jeg hverken ved om er god 

eller “dårlig” og hvilken placering jeg fik. Er man helt grøn og ikke har en 
opdrætter til at hjælpe sig igennem udstillingsdagen, så er det svært at 

se en udstilling som værende en positiv oplevelse, man ønsker at vende 

tilbage til, hvis udfaldet ikke blev som håbet. Det er lidt synd. 

Efter selv at have deltaget i nogle udstillinger og talt med nye handlere, så 

er min vurdering, at der er 3 steder man kunne forbedre en udstillingso-

plevelse, fra handlerens side, arrangørenes side og blandt alle deltagere.

Nr. 1 og den vigtige. Hver handler skal gøre en indsats for at forberede 

sig til en udstilling. Om man vil bruge energi på ringtræning, eller læse 

regler og standardkriterierne om igen, groome sin hund til den store 

guldmedalje m.m. er din afgørelse. Jeg kan personligt godt se, at jeg ikke 

selv har gjort nok og så skal jeg heller ikke forvente den store præmiering. 

Sådan en som mig, som ved at jeg kan blive lidt følsom over for min hund 

(fordi jeg jo selv synes han er så dejlig) skal forberede mig med Lars’s citat, 

før under og efter, for ellers kan jeg få den flotteste kritik, men siger dom-

meren at han mangler kønspræg, så er den kommentar vendt i mit hoved 

til at min hanhund ligner en tøs - ja det er der jo heller ingen grund til at 

psyke sig med, vel da. Forbereder vi os individuelt, så bliver oplevelsen 

allerede der markant bedre!

Nr. 2. Der vil altid komme nye og uerfarne til udstillinger og dem skal man 

i al almindelighed tage sig godt af, hvis man ønsker at opretholde popular-

iteten ved en udstilling. Fra arrangørerenes side kunne man gøre det, ved 

nemt at vise hvem der er “the go to person” dvs. ham/hende du kan stille 

alle de dumme spørgsmål til. Denne person kan sagtens være en frivillig, 

men erfaren handler eller en fra klubben. Render personen rundt med et 

farvet ærme eller en vest (bare eksempler), så tør man måske spørge lidt 

mere end ellers og så er arrangørerne også med til at gøre udstillingen til 

en positiv og lettere brugervenlig oplevelse. 

Nr. 3. For alle deltagere har jeg kun ét ønske om forbedring. Hvis et very 

good eller good også er et godt resultat, hvorfor hører vi ikke mere om det 

så? Vi er tilbage ved alle studenterne der afslutter deres eksamen, men 

ikke tør at fejre resultatet. Vi hører sjældent dem der har fået 7 og 10 taller 

skrige højest og jeg har endnu ikke stødt på handlere i udstillingsringen 

med et stort smil på læben der siger, “SÅDAN MAND! jeg fik GOOD!” og 
derfor har jeg og mange andre uerfarne handlere, taget lidt den mentalitet 

til os, at alt under excellent er ikke særlig godt (for det udviser selv de 

erfarne, de bliver ikke selv tilfredse). Vi skal fælles være bedre til ,at fejre 

de resultater vi får, uden at vi undskylder for hvorfor det blev sådan. 

(...) Vi skal fælles være bedre til ,at fejre de resultater vi får, uden at vi 

undskylder for hvorfor det blev sådan. 

Det er 3 steder man kunne forbedre 
en udstillingsoplevelse

- fra handlerens og arrangørens side og blandt alle deltagere
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Hun gjorde det i 2015 
- og nu har hun gjort det igen!
For anden gang i sin udstillingskarriere kan Ronja (Redmound’s Keen On Happy Endings) pynte sig med titlen 

“Årets udstillingstoller - tæve”. 

Hun gjorde det i 2015 med sin opdrætter Annette Stentsøe i den anden ende af snoren, i 2019 blev det med mig, og jeg er 

stolt... stolt over det Ronja og jeg kan og har sammen. Hendes bedste udstillingsresultat i 2019 blev en BIG2 på den nationale 

DKK-udstilling i august, en dag jeg ikke glemmer sådan lige med det samme. BIG2 som årets bedste resultat er måske ikke 

helt korrekt, og selv om et skue jo er en uofficiel udstilling, og Tolleren slet ikke er en race i DRK (Dansk Retriverklub), så blev 
Ronja helt overraskende BIS1 på 2019’s første DRK skue i Bække. 

Ronja gjorde sig ikke kun i udstillingsringen i 2019, hun viste i den grad også, at der sidder en god næse på hende. Næsen 

har hun haft i brug på nose work prøver, hvor hun har to titler NW1 og NW1G, som gives ved hhv. 1 og 5 beståede NW1 

prøver. Vi er rykket op i klasse 2, men det er mere udfordrende og krævende, så det holder vi en pause fra, men vi træner 

stadig, bare for at holde næsen ved lige. 

Ronja er også en udmærket schweisssporhund, dog ikke sammen med mig... schweissspor er noget Ronja og min mand har 

sammen, og de er gode sammen til at finde sporet. 
Sammen med en flot placering i udstillingsringen til Tollerdays 2019 betød en 1. pr. på 20t/400 m schweissspor, at Ronja blev 
placeret blandt de tre bedste. Hvad 2020 bringer i såvel udstillingsringen som til schweissspor, må tiden vise.

Årets 
udstillingstoller 
2019

u
d
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Lydighed
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Årets toller i 
disciplinen lydighed
Fantastisk at chili blev årets toller 
i lydighed!

Det har ellers ikke været et nemt år for hverken Chili eller mig. For 

Chili’s vedkommende handlede det om at hun kom i Elite-klassen i 

lydighed. Her er kravene ret høje. Der skal være fart på og det skal være 

præcist. Men værst af alt…..man må ikke give godbider mellem øvels-

erne. Jeg har simpelthen ikke kunnet knække koden i forhold til Chili, 

for at hun ikke skal tro, at hun ikke gør det godt nok, når godbiderne 

udebliver. 

Så selvom Chili har opnået nogle anden og tredje præmier (ligger ret 

konstant omkring 220 point), så var hun ikke glad, som hun ellers har 

været til konkurrencer. Det gjorde mig faktisk rigtig ked af at se, så Chili 

og jeg går ned i Champion klassen. Det bare en erkendelse af at det skal 

være sjovt for hunden, ellers er der ingen grund til at blive ved.

Træning synes Chili er super sjovt, der bliver hoppet og fejret, hver gang 

det lykkes at gøre en god indsats. Yes, jeg gjordet det, tænker jeg går 

gennem hendes hoved – og nu kommer der forhåbentligt snart en god-

bid! Chili har jo trænet lydighed, siden hun var 5 mdr, og jeg kan mærke 
at jeg er nødt til at arbejde med hende jævnligt, for at hun vedbliver 

med at være glad og tilfreds. Det bekræfter bare det vi alle ved - man 

kan jo ikke lade en Toller bare ligge uden at bruge den.

Omkring Juni 2019 begyndte jeg at gå rigtig dårligt. Det var foden den 

var galt med, den skulle opereres, inden det blev godt igen. Oh rædsel. 

Så står man der med en forventningsfuld Toller, uden evnen til at gå. 

Øv. Om sommeren, Inden jeg skulle fikses, svømmede Chili og jeg i 
åben hav, ved Bornholm. Ca. 500 meter to gange om dagen. Chili kan 

svømme på plads, og vi navigerer fint uden om alle, selv på de mest 
travle strande. Straks værre blev det efterhånden som vandet blev 

koldere. Cykling! Når man har en super lydig hund, så lærer man den 
bare at tage med ud på cykel, i stedet for plads, skal hun bare på højre 

side, når vi er ude i trafikken. Og op i traileren, når det bliver for
langt! Så blev jeg operereret. Indrømmet – jeg var ikke til stor nytte i 
tiden efter operationen. Det gør herre nas. Specielt var det svært med 

husligt arbejde. Men vent. Jeg har jo en Toller! Chile er blevet rigtig
god til at rydde op! Ikke noget med sko i gangen, eller ting på gulvet. 
Alt er ryddet. Problem solved! Jo …. Ind imellem bliver der ryddet lidt 
hurtigt op, men så kan man jo lære det!

Nu er vi begge tilbage på træningsbanen igen og klar til at give den gas i 

Champion Klassen, første gang på Bornholm 1.3.2020. 

Håber på et godt år!

Billeder taget af: Adam Harhoff
Artikel skrevet af: Adam Harhoff
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Billede af: 
chris-montgomery-TOfpFWI4-oQ-unsplash

Husk 
strandreglerne 
fra d. 1. april

Du må ikke have hund med på strande med det blå flag. 
Førerhunde og andre arbejdshunde må dog gerne komme med.

På offentlige strande skal du have din hund i snor mellem den 1. april og 1. oktober.
Nogle få strande er undtaget denne regel, se hvilke på hundeskovene.dk.

Husk hømhøm-poser og frisk vand til hunden.

Husk reglerne på stranden, 
så vi også er velkommen næste år

Pas godt på din hund 
i varmen

• Tag til stranden i de kølige timer om morgenen 
og aftenen. Hedeslag sker også hos hunde, så 
undgå det varmeste tidspunkter om dagen.

• Husk, at hundens poter er følsomme - er 
underlaget for varmt til dine bare tæer, så 
brænder det også din hunds poter.

• Lad aldrig hunden bade i vand, som du ikke 
selv vil hoppe i.

• Viser din hund symptomer på forgiftning 
(opkast, sløvhed, diarré) efter en tur i havet, 
bør du kontakte din dyrlæge.

• Vis altid hensyn til andre mennesker på 
stranden.

• Ryd op efter dig selv og din hund - så må vi 
også komme igen næste år.
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Valentins Gåtur
En kvik hjerne!
En kvik hjerne (dem er der 5 af) blandt bestyrelsesmedlemmerne i 

Kreds Nordjylland ”Tollnord” havde fundet ud af, at Maxi Zoo arrange-

rede Valentins Gåture søndag den 16. februar, hvor de startgebyrer som

deltagerne indbetalte, samt et yderligere beløb fra Maxi Zoo skulle gå til 

Dyrenes Beskyttelse. 

For at det kredsen tilbød ikke kun skulle være ren træning af en eller 

anden art, så opfordrede bestyrelsen til, at tollerejerne i Tollnord 

meldte sig under fanerne den 16. februar og deltog i turen. Og for nu at 

forsøge på, at få lidt flere med end de tollerejere, der normalt dukker 
op til vores ugentlige træning, så bestemte bestyrelsen, at vi skulle 

deltage i arrangementet med udgangspunkt i City Syd i Aalborg. For 

dem der ikke ved, hvad City Syd er, så er det et kæmpe butiksområde 

syd for Aalborg.

Søndag morgen stod vi fra Hjørring tidligt op 

for at konstatere, at vejrguderne absolut ikke 

var med os. Regnen stod ned i næsten lårtygge 

stråler og der blæste en ”halv Pelikan” ind fra 

vest. Hjørring folkene var fremme ved Maxi Zoo 

som aftalt kl. 10,45 og mødte desværre ingen 

nye tollerfolk, hvilket vi var forberedt på med det 

vejr vi fik. Vi mødte dog en tidligere Tollerejer, 
der havde skiftet racen ud med en Aussie (skam 

dig, hvis du stadig modtager Tollerbladet).

Der var tilmeldt 39 hunde til arrangementet, men kun ca. 20 mødte op. 

Af dem var de 9 tollere. 

Vi var heldige for da vi skulle påbegynde gåturen, så stilnede regnen af, 

men blæsten fortsatte. Under behørig ledsagelse af repræsentanter fra 

Dyrenes Beskyttelse begav vi os ud af Aalborg by over nogle marker for 

så til slut at havne inde i City syd området hos Maxi Zoo, hvor der var 

overrækkelse af diplomer, samt lidt godt til hundene. 

Til dem, der holdt fast i hundesnoren, var der ikke noget, men da vi 

syntes, at vi trængte til en kop kaffe, så fandt vi en repræsentant for 
restaurationskæden ”Bones”, der begav vi os over uden hunde – 

desværre – vi skal nok på et tidspunkt får dem lært, at vi godt må tage 

vores hunde med ind i restauranten, det er lykkedes andre steder. Det 

blev så heller ikke kaffe vi fik, men en god frokost.

Det dårlige vejr til trods så hyggede vi os og 

har allerede overvejelser i gang med om vi skal 

deltage i Royal Run eller arrangementet Coast to 

Coast den 22. juni, der starter ved solnedgang 

og slutter ved solopgang.

Det er sådan noget vi kan i Vendsyssel.

Billeder taget af:: Jørn Johansen
Artikel skrevet af: Jørn Johansen
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Billede af: jamie-street-S6q8rWjl0yg-unsplash 



Husk at melde dine hvalpekøbere ind i klubben.
Din indmeldelse betyder, at dine hvalpekøbere får medlemsskab for 0 kr. i hele hvalpenes fødselsår.
Hvis du melder hvalpekøberne ind i efter 1. oktober og hvalpene samtidig på det tidspunkt er under 
8 uger gamle, gælder medlemskabet også for det følgende år.

Husk at få tilladelse til at melde dem ind i henhold til de nye GDPR forordninger.

Med Venlig Hilsen
Bestyrelsen

28

Kære opdrætter...
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Kontingenter 
pr. 01/01-2020

(Alle kontingenter og priser er opgivet i danske kr. 
og med forbehold for trykfejl. )

Ordinært medlemskab    kr.
Ordinært medlemskab uden blad   kr.
Husstandsmedlem (uden blad)    kr.
Udenlandske medlemmer    kr.
Udenlandske medlemmer uden blad   kr.
Opdrætteres indmeldelse af hvalpekøbere (*)   kr.

Ved indmeldelse og betaling af fuldt kontingent efter 1. oktober gælder 
medlemskabet tillige for efterfølgende kalenderår. 
(*): Kræver at opdrætter er medlem af Dansk Nova Scotia Duck Tolling 
Retriever Klub.

Jagtprøver i 2020
Begynder- og åben klasse    kr.
Vinderklassen     kr.
Workingtest – alle klasser    kr.

Ved tilmelding af hund nr. 2 ydes kr. 40,00 i rabat for hunden.
Ved tilmelding af hund nr. 3 og efterfølgende hunde ydes der 
kr. 80,00 i rabat.

Kvalifikationsprøve     kr. 350,00

Sporprøver i 2020
Schweissprøve 400m/3 timer   kr.
Schweissprøve 400m/20 timer   kr.
Schweissprøve 1.000 m/20 timer   kr.
Schweissprøve 1.000 m/20 timer   kr.
uden dommerledsagelse
Schweissprøve 1.000 m / 40 timer   kr.
Vildtsporsprøve 1.000 m / 20 timer   kr.

Udstillingsgebyrer i 2020
1. Hund      kr.
2. Hund      kr.
3. Hund       kr.
Veteran og hvalpeklasse    kr.
Juniorhandling     kr.

Lydighedsprøver i 2020
1. Hund      kr. 
2. Hund      kr.
3. Hund      kr.

400,00
300,00
200,00
500,00
400,00

0,00

375,00
400,00
325,00

500,00
550,00
850,00
850,00

850,00
640,00

Web-tilmelding
 400,00

327,00
275,00
275,00
150,00

kr. 436,00
kr. 374,00
kr. 327,00
kr. 302,00
kr. 176,00

 400,00
327,00
275,00

Manuel tilmelding

Reg. nr. 7046 konto 0128849
IBAN-nummer DK3670460000128849

BIC-adresse (SWIFT-adresse): SYBKDK22

Bankkonto:

Vi vil hellere have et spørgsmål for meget end for lidt. Skriv til os 
direkte eller på bestyrelsen@tollerklubben.dk.

Har du spørgsmål 
til kontingenterne?
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For dig på sjælland
En hyggelig tradition, hvor vi går tur den 2. søndag i hver måned 

kl. 14:30. Turene foregår i den nordøstlige del af Sjælland, og er ture 

fortrinsvis til skov og strand, hvor vi kan have vores hunde løse. Turene 

arrangeres af tollerejere (eller venner), som præsenterer en tur og et 

sted for de tollere og venner, der møder op. Tilmelding er ikke nødven-

dig, men har du meldt din ankomst, finder vi også ud af at vente lidt.
Klubben er ikke ansvarlig for turene, men er behjælpelig med annon-

cering i bladet og på hjemmesiden.

Har du et sted du vil præsentere(være guide for) kan du kontakte 

Birgitte Skautrup  (mob: 2083 3577 mail: birgitte.skautrup@gmail.

com) som vil koordinere sammen med Mette Risum (Mette.Risum@

gmail.com). Mette benytter sig også af Facebook til både kontakt og 

arrangementsannoncering. Du må også gerne byde ind med at overtage 

en allerede arrangeret tur.

Søndag 12. april 2020 14:30 - Sorgenfri Slotspark

Mødested: På Lottenborgvej/Kongevejen hjørnet overfor slottet. Parker-

ing i bunden af Lottenborgvej

Så er fribade sæsonen allerede overstået, men Mølleåen kan også 

bruges.

Guide på turen: Mette Risum telefon 3965 4497/ mobil 6186 6134

Søndag 10. maj 2020 14:30 - Ermelunden

Mødested: Klampenborgvej ud for det vestlige “hjørne”  af 

Hjortedammen. Favorithundeskov med alt hvad et tollerhjerte kan 

begære (undtagen havvand).

Guide på turen: Mette Risum telefon 3965 4497/ mobil 6186 6134

Søndag 14.juni 2020 14:30 - Hareskoven v. Egebjerge 

Mødested: Den midterste p-plads på den sydlige del af Skovlystvej 

(parallel med Skovlystvej). Dejlig varieret hundeskov med udfordringer 

for både 2- og 4-benede.

Guide på turen: Mette Risum telefon 3965 4497/ mobil 6186 6134 

Søndag 12. juli 2020 14:30 - Uggeløse Skov 

Mødested: Indgang fra p-pladsen på Slangerupvej

En ikke voldsomt stor hundeskov- hvis der er stemning for det og vejret 

tillader, kan den kombineres med en tur til agilitybanen i den endnu 

mindre hundeskov i Ølstykke (Sperrestrup Skov).

Guide på turen: Mette Risum telefon 3965 4497/ mobil 6186 6134

For dig i Syd- og Sønderjylland
På medlemsmødet i januar fastlagde de fremmødte medlemmer ar-

rangementsdatoer for hele 2020. I et forsøg på at fordele arbejdsbyrden 

på flere, blev det aftalt, at det er op til medlemmerne selv at tilbyde sig 
tovholder/instruktør på et eller flere arrangementer.

Her går jeg tur 
med min toller...
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Billeder af: urban-prah-eaBVkc3fFn0-unsplash 

Flere medlemmer kom med ønsker til aktiviteter, de gerne vil prøve. 

Ønskesedlen indeholder blandt andet: sportræning (id-spor), rally-

lydighed, LP-lydighed, jagttræning og agility. Instruktørrollen bliver 

varetaget af nogle af medlemmer, der dyrker eller har dyrket den 

pågældende disciplin. 

Ved bladets deadline var vi i gang med at planlægge fordelingen af 

aktiviteter i løbet af året. Vi opfordrer derfor til at holde øje med kalen-

deren på klubbens hjemmeside. 

18. april   Afventer planlægning 

17. maj   Sportræning (id-spor)

20. juni   Travetur til Kalvø og fællesspisning i 

  Pandekagehuset, Aabenraa

16. august Afventer planlægning  

19. september  Agility, Bramming 

22. november  Østerstur, Rømø

6. december  Julefrokost og gåtur

Hvis du gerne vil have invitationer til kredsens arrangementer i din mail-

boks, så send en mail til kredsens sekretær Anna-Mette på a.farcinsen

@gmail.com.

For dig i Nordjylland
I Tollnord startede vi året 2020 op med en fælles gåtur ved Uggerby 

strand og med et pænt fremmøde af de medlemmer, der normalt 

møder op til vores arrangementer. Vi vil nu gerne se nogle nye med-

lemmer. Herefter gik vi over til vores normale træningsprogram, der 

omfattede Rally en lørdag, derefter to lørdage med lydighedstræning, 

så smuttede, der lige et foredrag om Grønland ind og derefter en 

Valentins gåtur. 

22. februar står den på Rally på DCH, Hjørrings træningsarealer Aal-

borgvej 142, Hjørring

29. februar – jagttræning i Vandstedplantage

7. marts holder vi fri, da vores lydighedshunde skal til LP-prøver

14. marts er der igen jagttræning i Vandstedplantage

21. marts går vi spor i Vandstedplantage

28. marts er der atter spor også i Vandsted plantage.

Lørdagstræningen starter kl. 13,30 til ca. 14,30, hvorefter vi drikker 

kaffe. Skal nogen lufte hunde inden træningen, så møder man kl. 13,00
Pt. Har vi kontakt med en dygtig hundemassør, der over 3 lørdage vil 

sættes os ind i hundemassagens svære kunst.

Skulle du have lyst til at deltage så kontakt formanden eller mød op for 

at se, hvad der foregår eller kom og hils på og få en snak.

Formand: Tove Johansen, mail: tollers13@gmail.com, tlf.: 27 637 926



Returneres ved varig adresseændring

Dansk Nova Scotia Duck Tolling Retriever Klub

AFS: DNSDTRK v/Lars Møller, Fløjstrupvej 34, Fløjstrup, 7100 Vejle

Tollerklubben aflyser AL aktivitet 
frem til  d. 1.7.2020 eller til anden besked lyder.

Vi har brug for folk der kan og vil repræsentere Tollerklubben til messer. 

Såfremt jagtmessen i Odense bliver afholdt, har vi brug for et par stykker 

til hjælp over tre dage. Har du tid og lyst til at være en del af tollerklubbens 

stand på Messen i august så giv bestyrelsen en melding på 

bestyrelsen@tollerklubben.dk eller formand@tollerklubben.dk

Aktiviteter i
Tollerklubben


